
Voorzitter: Tjeenk Willink

Tegenwoordig zijn 68 leden, te
weten:

Baarda, Batenburg, Van den Berg,
Bierman, De Boer, Boorsma, Braks,
Cohen, Dees, Van Dijk, Eversdijk,
Gelderblom-Lankhout, Van Gennip,
Ginjaar, Glastra van Loon, Glasz, Van
Graafeiland, Grewel, Grol-Overling,
Heijmans, Heijne Makkreel, Hendriks,
Hessing, Van Heukelum, Hirsch
Ballin, Hofstede, Holdijk, Jaarsma, De
Jager, Ketting, Korthals Altes, J. van
Leeuwen, L.M. van Leeuwen,
Linthorst, Lodewijks, Loudon, Luijten,
Luimstra-Albeda, Lycklama à
Nijeholt, Michiels van Kessenich-
Hoogendam, Pit, Pitstra, Le Poole,
Postma, Rensema, Rongen, Roscam
Abbing-Bos, Schoondergang-Horikx,
Schuurman, Schuyer, Staal,
Steenkamp, Stevens, Stoffelen,
Talsma, Tjeenk Willink, Tuinstra,
Varekamp, Ter Veld, Veling, Verbeek,
Vrisekoop, Werner, Wiegel, De Wit,
Van de Zandschulp, Zijlstra en
Zwerver,

en de heren Kok, minister-president,
minister van Algemene Zaken,
Dijkstal, vice-minister-president,
minister van Binnenlandse Zaken, en
Zalm, minister van Financiën.
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De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede, dat is ingekomen bericht van
verhindering van het lid Wöltgens,
wegens ziekte.

Dit bericht wordt voor kennisgeving
aangenomen.

©

De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede, dat is ingekomen het bericht
van het overlijden van jhr. mr. Emile
van Lennep, Minister van Staat.
Ik verzoek u te gaan staan.
Op woensdag 2 oktober, de dag

dat hij terugkeerde van een
bijeenkomst van het Internationaal
Monetaire Fonds, overleed jhr. mr.
Emile van Lennep, bijna 82 jaar oud,
tot het laatst toe de publieke zaak
toegewijd. Want ’’noblesse oblige’’.
Een man die niet alleen de kansen
kréég zijn vele gaven te ontplooien,
maar die ook greep en uitbuitte, en
met succes. ’’Mijn carrière is geen
geschiedenis van falen.’’
Ik zie hem nog zitten op Prinsjes-

dag in de Ridderzaal. Hij hechtte aan
zijn plaats als Minister van Staat, een
titel waar hij trots op was.
In opleiding jurist, was hij

econoom door ervaring. In al zijn
werk stond het economisch aspect
voorop. Maar steeds bleef de
juridische vorm- en regelgeving, in
het sluiten van overeenkomsten en
compromissen, daarmee heel nauw
verweven. De Nederlandsche Bank,
Nederlands-Indisch bestuur, achttien
jaar Thesaurier-Generaal, vijftien jaar
Secretaris-Generaal OESO, opkomen
voor Nederland. Het zijn de
hoofdpunten uit zijn ’’Herinneringen
van een Internationale Nederlander’’,
die zich zowel in Nederland als
internationaal naam en gezag
verwierf als... ambtenaar, zonder
eigen (politieke) achterban. En dát is
zeldzaam.
Van Lennep was een uitzonderlijke

man door een combinatie van
eigenschappen die tegengesteld
leken, maar dat in hem niet waren.
Hij was een uitermate hoffelijke en

charmante gesprekspartner, maar
ook een hard onderhandelaar, want
hij nam de ander serieus.
’’Veel onderhandelaars concentre-

ren zich vrijwel uitsluitend op wat
hun direct eigenbelang is en wat zij
op basis daarvan willen bereiken.
Maar als je de onderhandelings-
doelstellingen wilt bereiken, zul je de
onderhandelingsstrategie en de
tactiek moeten afstemmen op wat de
tegenstander wil bereiken, respectie-
velijk om wat voor reden dan ook
niet kan accepteren.’’
Hij was altijd loyaal aan zijn

(politieke) chefs en zijn publieke
functie, maar tegelijkertijd ook
onafhankelijk van geest, onafhanke-
lijk ook van de tijdgeest. In februari
1992 verklaarde hij in NRC Handels-
blad: ’’De ervaring heeft geleerd dat
de OESO-landen die het snelst
unilateraal hun milieu-eisen
verscherpen en daaraan kosten
verbinden, economisch het beste
presteren.’’ Het bericht trok
nauwelijks de aandacht.
De verbindingsschakel tussen deze

twee eigenschappen (loyaliteit en
onafhankelijkheid) was de rationali-
teit. ’’Ieder probleem is door logisch
denken op te lossen.’’ ... ’’Wanneer
een weloverwogen, gezaghebbend
en objectief plan ter tafel komt wordt
dat op den duur ook gevolgd.’’
Hij koos in 1945 bewust voor de

publieke zaak. In zijn eigen woorden:
’’De toekomst van de mensheid en
niet de winstgevendheid en
werkgelegenheid van één bedrijf,
hoe groot ook’’, interesseerde hem.
Zijn geloofsovertuiging (het
Romeinen I ’’uit geloof tot geloof’’)
en de schrijnende omstandigheden
gedurende de crisisjaren schraagden
die keuze.
Maar in zijn openbare functies had

hij altijd ook een open oog voor de
particuliere sector en háár bijdrage
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aan het algemeen belang. In de
ontwikkelingssamenwerking ging
voor hem ’’trade’’ boven financiële
’’aid’’.
Na zijn terugtreden als Secretaris-

Generaal van de OESO was hij een
gerespecteerd lid van de Advisory
boards van enkele grote (Ameri-
kaanse) bedrijven. Maar ook toen liet
hij zich nimmer voor particuliere
belangen gebruiken. Dat zou ’’een
ontoelaatbare commercialisering zijn
van de waardigheid van mijn
vroegere functie’’.
In al zijn werk stond de kwaliteit

voorop: ’’de vraag is niet hoeveel
groei maar wat voor groei’’.
Tegelijkertijd deelde hij de opvatting
van Koets, adviseur van Van Mook,
dat ’’home rule’’ beter is dan ’’good
rule’’.
De verbinding tussen deze twee

uitgangspunten waren de mensen,
de menselijke waardigheid, de eigen
ontplooiingsmogelijkheden.
De kwaliteit van zijn werk maakte

hem tot een van de meest gezagheb-
bende secretarissen-generaal die de
OESO heeft gekend. Hij bleef ook
daarna gezaghebbend, niet alleen
door zijn kennis en ervaring, maar
ook door zelf te blijven waarnemen,
zelf informatie te verwerven. Kennis
krijgt immers pas betekenis door de
context waarin die kennis moet
worden gebruikt.
Sinds 1986 was jhr. mr. Emile van

Lennep Minister van Staat. Hij was
trots op die vertrouwensfunctie. De
enige Minister van Staat die nooit
minister was. Een Minister van Staat
die als weinigen de beperkingen van
de Staat kende, maar ook altijd wees
op de mogelijkheden van kleinere
staten in het multilaterale verkeer;
het vermogen bruggen te bouwen en
invloed uit te oefenen door kennis,
ervaring, gezag in te zetten.
Emile van Lennep behoorde tot de

generatie Nederlanders die zich na
de oorlog nationaal en internationaal
sterk maakte voor wederopbouw en
internationale samenwerking. Hij was
een waarlijk internationale Nederlan-
der.
Wanneer hij in zijn in 1991

geboekstaafde Herinneringen
terugdenkt aan ’’het leger van vaak
wisselende strijders die allen
geloofden in internationale samen-
werking, in vooruitgang, in solidari-
teit met de zwakkeren en in
internationaal recht en gerechtig-
heid’’, besluit hij aldus: ’’Ieder van
ons wist zelf slechts een zeer
bescheiden bijdrage te kunnen

geven, maar om met Edmund Burke
te spreken: ’niemand begaat een
grotere vergissing dan hij die niets
doet omdat hij slechts weinig kan
doen’. Gedachtig daaraan had ik het
verlangen mijn herinneringen neer te
schrijven. Mijn internationale werk
was slechts het toevoegen van enige
bouwstenen aan het nooit voltooide
bouwwerk van de internationale
samenwerking. Toch, wat ik heb
kunnen doen was méér en
fascinerender dan wat ik vroeger ooit
had kunnen dromen.’’
Mogen die woorden, zijn woorden,

zijn familie tot troost zijn en ons tot
stimulans onze eigen bijdrage te
(blijven) leveren.
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Minister Kok: Voorzitter! Minister
van Staat jhr. mr. Emile van Lennep
was een uitzonderlijk man, die
belangrijke diensten aan ons land
heeft bewezen. Hij zal voor alles in
onze herinnering voortleven als een
volbloed internationalist, een
internationalist die steeds Nederlan-
der in hart en nieren is gebleven. Hij
was een man met een grote
maatschappelijke betrokkenheid die
tot aan de laatste dag van zijn lange
en werkzame leven het publieke
belang heeft gediend.
In de jaren vijftig en zestig,

gedurende bijna twee decennia, was
hij Thesaurier-Generaal bij het
ministerie van Financiën. Dat was in
een periode waarin hij ook het
beheer van de rijksbegroting onder
zich had.
Nadat in de jaren vijftig de

belangstelling van Emile van Lennep
vooral uitging naar binnenlandse
vraagstukken, werd zijn interesse in
de periode daarna geleidelijk steeds
sterker internationaal gericht. Als de
eerste voorzitter van het Monetair
Comité was Emile van Lennep in
staat om een centrale rol te spelen in
wat hij zelf heeft genoemd een
volkomen nieuwe vorm van
internationale samenwerking. Hij
raakte nauw betrokken bij discussies
over de hervorming van het
internationale monetaire stelsel en
de bredere internationale samenwer-
king in de vorm van Atlantische
consultaties.
Die mondiale samenwerking werd

een prominent element in zijn
carrière, toen hij in 1969 werd
benoemd tot Secretaris-Generaal van
de OESO. De ontwikkeling van de
wereldeconomie was in die

OESO-periode stormachtig en
tumultueus: hoge inflatiecijfers, de
ineenstorting van het Bretton
Woodssysteem, twee oliecrises, hoge
werkloosheid en massieve betalings-
balansonevenwichtigheden.
De OESO heeft onder Van Lenneps

leiding een grote rol gespeeld in het
keren van de steeds wassende golf
van protectionisme en in het
wegnemen van starheden die
geleidelijk waren ontstaan in de
geı̈ndustrialiseerde wereld. Belangrijk
was ook dat Van Lennep de OESO
stuurde in de richting van een meer
kwalitatieve benadering van
economische groei: de duurzame
economische ontwikkeling. Vijftien
jaar lang was Van Lennep onmisken-
baar de drijvende kracht, het gezicht
en de spreekbuis van de OESO.
Na de OESO-periode keerde Van

Lennep in 1984 terug naar zijn
geboorteland. Hij was toen bijna 70
jaar. En toch piekerde hij er niet over
om in ruste te gaan. Voor de
Nederlandse regering vervulde hij
een aantal belangrijke missies. Zo
leidde hij de onderhandelingen met
Argentinië over de Cogasco-
problematiek en later onderhandelde
hij namens het Koninkrijk over de
sluiting van de Shell-raffinaderij op
Curaçao. En hij adviseerde in meer
brede zin over de economische
politiek van de Nederlandse Antillen.
In de afgelopen twee jaar heeft hij
een grote inzet getoond bij de
werkzaamheden voor de schulden-
commissie voor de Nederlandse
Antillen en Aruba.
Van Lennep bleef zich bij

voortduring actief bezighouden met
de mondiale problematiek. Hij
maakte deel uit van internationale
adviesraden. Duurzame ontwikkeling
en milieuvraagstukken hadden zijn
warme belangstelling. Centraal stond
bij Van Lennep steeds het pleidooi
voor een sterk multilateraal systeem
met een krachtige positie van
internationale organisaties. Zijn
benoeming tot Minister van Staat in
1986 vormde een uitzonderlijke
erkenning van zijn grote verdiensten.
Emile van Lennep, een man met

grote gaven, van hoofd en hart, een
man die veel van zichzelf eiste, is
van ons heengegaan. Hij was een
Nederlander van internationaal
formaat, aan wie wij allen grote dank
verschuldigd zijn. Wij wensen zijn
kinderen en kleinkinderen kracht toe
in deze moeilijke tijd.

Voorzitter
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De aanwezigen nemen enkele
ogenblikken stilte in acht.

De vergadering wordt enige minuten
geschorst.
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De voorzitter: Ingekomen is een
beschikking van de voorzitters van
de Eerste en de Tweede Kamer der
Staten-Generaal, houdende
aanwijzing van de heer Stoffelen tot
lid van de Raadgevende Interparle-
mentaire Beneluxraad.
Ik stel voor, deze beschikking voor

kennisgeving aan te nemen.

Daartoe wordt besloten.

De voorzitter: De overige ingeko-
men stukken staan op een lijst, die in
de zaal ter inzage ligt. Op die lijst
heb ik voorstellen gedaan over de
wijze van behandeling. Als aan het
einde van de vergadering daartegen
geen bezwaren zijn ingekomen,
neem ik aan, dat de Kamer zich met
de voorstellen heeft verenigd.

(Deze lijst is opgenomen aan het
eind van deze editie.)

Aan de orde is de behandeling van
de wetsvoorstellen:
- Instelling van een vast

college van advies van het Rijk
op het terrein van het landelijk
gebied (Wet op de raad voor het
landelijk gebied) (24642);
- Instelling van de Raad voor

Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer (Wet
op de VROM-raad) (24673).

Deze wetsvoorstellen worden zonder
beraadslaging en zonder stemming
aangenomen.

Aan de orde is de behandeling van:
- het voorstel van rijkswet

Wijziging van de rijkswet van 15
april 1994 tot wijziging van de
wet van 4 april 1892, houdende
instelling van de Orde van
Oranje-Nassau, en van de wet
van 29 september 1815,
houdende instelling van de Orde
van de Nederlandse Leeuw,
alsmede instelling van het
Kapittel voor de civiele orden,
met betrekking tot het vervallen
van de algemene adviestaak van
het Kapittel (24579, R1563).

De beraadslaging wordt geopend.
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De heer Postma (CDA): Mijnheer de
voorzitter! Bij de vernieuwing van
het decoratiestelsel waren de
volgende doelstellingen aan de orde.
In de eerste plaats: democratise-

ring, oftewel een evenwichtiger
spreiding van decoraties over alle
lagen van de bevolking, waarbij de
toegekende graad niet afhankelijk is
van de maatschappelijke positie van
de decorandus, maar van de mate
van verdienstelijkheid.
In de tweede plaats: doorbreken

van automatismen in de
decoratieverlening en de bijzonder-
heid van de verdiensten voor de
samenleving centraal stellen.
In de derde plaats: meer aandacht

voor vergeten groepen, zoals
vrijwilligers, vrouwen, ondernemers
en minderheden.
De vraag nu is of deze doelstellin-

gen op dit moment bereikt zijn. Uit
de eerste cijfers krijgen wij de indruk
dat dit niet het geval is. Werden in
voorgaande jaren gemiddeld 2500
koninklijke onderscheidingen
uitgereikt, dan is dat aantal in het
afgelopen jaar gedaald tot plusminus
duizend. In de tweede plaats is het
de vraag of de door mij genoemde
groepen alle in gelijke mate voor een
onderscheiding in aanmerking zijn
gekomen. Is het niet zo dat sommige
van de hier genoemde groepen in de
vergetelheid zijn geraakt, juist omdat
zij door het uitoefenen van hun
functie niet in staat zijn om de
vereiste extra verdienstelijkheid voor
Nederland te realiseren?
Mijnheer de voorzitter! Wij hebben

de indruk dat het decoratiestelsel
nieuwe stijl een aantal onbedoelde
effecten heeft opgeroepen. Het is
niet ons voornemen om hier
vanmiddag uitvoerig op in te gaan,
omdat wij eigenlijk van mening zijn
dat het een onderwerp is dat niet bij
dit eenvoudige wetsvoorstel past, dat
slechts beoogt de algemene
adviestaak van het Kapittel voor de
civiele orden aan de orde te stellen
en te schrappen. Vandaar dat wij het
bij deze enkele opmerkingen laten,
met de toevoeging dat we het
voornemen hebben uitvoeriger over
dit onderwerp terug te komen bij de
behandeling van de begroting van
Binnenlandse Zaken.
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De heer Wiegel (VVD): Ook ik,
mijnheer de voorzitter, zal niet
uitvoerig spreken over deze
wetswijziging, waarin wordt
voorgesteld om de benaming
Grootkruis te vervangen door Ridder
Grootkruis. Grootkruis, zo schrijft de
regering, is immers een ding.
Misschien is het nu wel zo dat
enkelen van diegenen die Grootkruis
in een van beide ordes zijn, zich wat
onprettig voelen, nu zij door de
minister als ding zijn neergezet.
De vraag die wij in het voorlopig

verslag hadden gesteld, daaraan
aansluitend, was ook: hoe luidt de
benaming van vergelijkbare
onderscheidingen in andere landen?
De minister antwoordt daar
apodictisch op, dat ook in het
buitenland de officiële aanduiding
’’Ridder Grootkruis’’ is. Hij verwijst
dan naar Engeland en Frankrijk. Het
is misschien niet zo passend wat ik
nu zeg, maar ik heb toch de indruk
dat dit een beetje selectief winkelen
is. Ik heb wat in de oude papieren
gekeken; in België luidt de formule-
ring ’’het ereteken van Grootkruis
wordt verleend’’ en in het land,
waarvan wij in ons volkslied zingen
dat wij de Koning ervan altijd geëerd
hebben, wordt eenzelfde woordkeuze
betracht. Ik vind die formulering –
het ereteken van Grootkruis wordt
verleend – dan ook fraaier dan die
Ridder Grootkruis, die door de
regering is gekozen. Maar er zijn
belangrijker dingen in het leven. De
politieke reden dat mijn fractie het
verstandig vond, dat ik namens haar
bij dit wetsontwerp het woord zou
voeren, is gelegen in het feit dat wij
niet gelukkig zijn met de invulling die
aan het vernieuwde decoratiestelsel
wordt gegeven.
Ons standpunt nog eens kort

samengevat was dit. Verdwijnen van
de medailles? Mee eens. Ook zijn wij
het eens met het feit, dat er in de
toekomst relatief minder overheids-
dienaren en meer personen uit de
particuliere sector gedecoreerd
zouden kunnen worden. Alleen maar
iemand onderscheiden omdat hij of
zij voldoende zitvlees heeft bewezen
te hebben? Daar moet een eind aan
worden gemaakt.
Wat zien we nu? Dit jaar is er ter

gelegenheid van Koninginnedag
geen enkele onderscheiding op
voorstel van het ministerie van
Financiën gehonoreerd. Geen enkele
burgemeester is onderscheiden,

Kok
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